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O sexu by se podle
ženměly děti začít
učit už na prvním
stupni.

Většina českých žen čerpá in-
formace o sexualitě z diskusí
na sociálních sítích, ale jako
zdroj informací pro teenage-
ry by je doporučila pouze ne-
celá pětina. Devět z deseti Če-
šek věří, že pro teenagery je
lepší vlastnit sexuální pomůc-
ku než mít náhodný sex. Vy-
plývá to z průzkumu e-shopu
pro zdravou sexualitu
YOO.cz, který mapoval i další
otázky: o čem se ženám ne-
snadno mluví s partnery
nebo co jim přijde v sexu
a vztazích přirozené a na-
opak.

Je to i na rodičích
„Ženy sice nejsou z Venuše

a muži z Marsu, přesto je
ve srovnávacích průzkumech
dobře vidět, že jako společ-
nost vnímáme různé rozdíly
mezi pohlavími. Ať už jsou
dány zakořeněnými konven-
cemi, společenskými trendy,
nebo biologicky,“ vysvětluje
Michal Večeřa, specialista
osvěty v sexshopu YOO.cz.
„Rozdíly existují takémezi zá-
stupci jednoho pohlaví. Proto
jsme se tentokrát rozhodli
na vybrané otázky sexuality
podívat z ženského úhlu
a v budoucnu podobně i z po-
hledumužů,“ říká Večeřa.

Mezi zdroji, ze kterých
ženy čerpají informace o se-
xualitě a vztazích, jednoznač-
ně vedou zkušenosti lidí v je-
jich okolí a v těsném závěsu
jsou články a rozhovory s od-
borníky vmédiích . Na třetím
místě je erotická literatura
nebo pornografie, nicméně
velmi podobná část žen využí-
vá diskuse na sociálních sí-
tích.
Především mladší ročníky

by však měly brát informace
z internetu s rezervou. „Zod-
povědný rodič by určitě měl
své nezletilé potomky upo-
zorňovat na rizika – napří-
klad že mohou narazit na ně-
koho, kdo se je bude snažit
vydírat na základě informací
z diskusí o choulostivých zále-
žitostech,“ upozorňuje Ma-
rek Broul, primář sexuologic-
kého oddělení Masarykovy
nemocnice v Ústí nad Labem.

Co na to matky
Sexuální výchova dětí je té-

matem, které v současné spo-
lečnosti rezonuje. Jedna z otá-
zek výzkumu proto směřova-
la k tomu, jaký je optimální
věk, kdy je vhodné s dětmi
o těchto tématech hovořit,
a to přiměřeně jejich vyspě-
losti. Většina žen uvádí první
stupeň základní školy.
Na druhém místě je druhý
stupeň základní školy, ale
jen s velmi malým rozdílem
následuje předškolní věk.
Jaký je v této otázce rozdíl

mezi matkami a bezdětnými
ženami? Zanedbatelný,

u obou skupin převládá nej-
častější názor, že by se s dět-
mimělo o sexualitě začítmlu-
vit na prvním stupni základ-
ní školy. „Děti vnímají sexua-
litu a rozdílnost pohlaví již
od velice nízkého věku,“ uvá-
dí Broul. „Není třeba jim nic
zatajovat a určitě je dobré
s pohlavní výchovou začít
včas. Pokud začnou mít děti
otázky už v předškolním
věku, je vhodné je poučit již
hodně mladé. Je ale potřeba
zvolit jazyk a výrazy takové,
aby rozuměly, co jim chceme
říct,“ doplňuje Broul.
Se sexuální výchovou mla-

distvých souvisí také proble-
matika nezodpovědného kon-
taktu s náhodnými partnery
a z toho plynoucíchmožných
rizik. „Kvůli nedostatku zku-
šeností a často také ze snahy
utajit své první sexuální zku-
šenosti může dojít k nechtě-
nému otěhotnění, přenosu

pohlavních onemocnění
nebo k ohrožení sexuálním
predátorem,“ upozorňuje
Broul.

O čem je nesnadné mluvit
Ženy odpovídaly také

na otázku, zda je pro ně těž-
ké soukromě hovořit o někte-
rých citlivých tématech. Vý-
sledky ukázaly, že pro třeti-
nu respondentek je více či
méně obtížnémluvit se svým
protějškem o svých problé-
mech s dosahováním orgas-
mu a nespokojenosti s vlast-
ním sexuálním výkonem.
Každá třetí žena také považu-
je za obtížné sdělit při sexu
svému protějšku, po čem prá-
vě touží. Pro čtvrtinu jsou ne-
lehké diskuse o nespokoje-
nosti s vlastním tělem a fyzic-
kých překážkách v sexu, jako
je bolestivost či vaginální su-
chost. O nespokojenosti
s vlastním sexuálním výko-

nem se však ženám podstat-
ně hůř mluví s někým z blíz-
kých přátel – obtížné je to
pro více než polovinu žen.
Podle vztahové psycholož-

ky Zdeňky Pospíšilové z po-
radny Varias.cz je celkem čas-
té, že pro ženy imuže je obtíž-
né se jejich protějšku v otáz-
kách intimity otevřít. „Je to je-
den z důvodů, proč se namne
klienti obracejí – chtějí v rám-
ci individuálního setkání pro-
brat, jak vlastně o těchto vě-
cech začít s partnerem či part-
nerkou hovořit, nebo přijdou
společně a otevírají toto
téma s mou pomocí na part-
nerském setkání,“ popisuje
Pospíšilová.
Důvodem ostychu je podle

její zkušenosti často obava
z odmítavé reakce. Tu mo-
hou způsobovat například ne-
gativní zkušenosti nebo to,
jak se komunikaci vlastních
potřeb a respektu k nim na-
učili v původní rodině.
Jak může partner či part-

nerka ženě pomoci navázat
uvolněnější diskusi, když vy-
cítí, že něco není v pořádku?
„Záleží na tom, jak jsou part-
neři zvyklí se bavit celkově.
To, comůže pomoci, je reflek-
tování, že partnerku zřejmě
něco trápí, a snaha podpořit
ji v tom. Dát najevo, že ji rádi
vyslechneme, pokud si o tom
bude chtít promluvit. Dala
bych tomu čas a zaměřila se
celkově na prohlubování vzá-
jemné důvěry, která vytváří
bezpečné prostředí i pro tato
témata,“ radí Pospíšilová.

„O návrat tradičních produktů
českého zemědělství na tuzemská
pole dlouhodobě usilujeme v rámci
Iniciativy ČESKÉ POLE. Proto jsme
navázali spolupráci s Jiřím Šafá-
řem z farmy Český chřest, který se
začal věnovat i pěstování křenu.
Jeho snaha nám dává obrovský
smysl. Pro letošní rok jsme odkou-

pili celou jeho úrodu,“ uvádí Jan
Jindra, vedoucí nákupu čer-
stvých potravin makro ČR.

Za farmou Český chřest
stojí jako zakladatel Jiří Šafář.
Pod registrovanou značkou
Mělnický křen, v jehož oblas-
ti se křen pěstuje, bude letos
dodávat čerstvý křen výhrad-

ně do sítě obchodů makro ČR
pro zákazníky z gastronomie.

„Firma Český chřest je šiřite-
lem návratu tradičních českých
plodin. Proč dovážet něco, co jsme
dřív uměli a byli jsme světoví. Lidé
z makra nám hned na začátku vy-
jádřili jasnou podporu. V podsta-
tě předkoupili celou letošní úrodu,

díky čemuž můžeme být letos v kli-
du, protože odbyt máme zajištěný.
Můžeme se věnovat budoucnosti
a rozšiřovat sadbu. Důkazem je
i vybraná odrůda, způsob pěstová-
ní a lokalita. Výsledkem je unikát-
ní chuť – křen je výrazný, štiplavý
a zároveň jemný,“ říká Jiří Šafář.

Křen je nejvhodnější kon-
zumovat čerstvě nastrouhaný,
protože tak nejlépe vynikne
jeho chuť a přínosy pro zdraví.
Ostrost křenu je dána od příro-
dy jako obranný mechanismus
proti různým škůdcům. Je vý-
znamným zdrojem vlákniny,
vápníku, draslíku, fosforu,
vitaminu B6, zinku a železa
a obsahuje třikrát větší množ-
ství vitaminu C než citron.
Podle některých studií také
čistí krev, podporuje trávení
a působí proti virovým one-

Návrat křenu na české pole. Renesanci zapomenuté legendy přináší
spolupráce velkoobchodu makro ČR s farmou Český chřest
Křen selský patří do české kuchyně
stejně jako pivo do české hospody.
Ačkoli má pěstování křenu v Česku
tradici již od 12. století, postupně
z našich polí vymizel. Změnit nepříznivý
trend se nyní v rámci Iniciativy ČESKÉ
POLE s farmou Český chřest rozhodl
velkoobchod makro ČR.

mocněním dýchacích cest,
díky čemuž se mu přezdívá
„český ženšen“. Má antioxi-
dační účinky a nízkou energe-
tickou hodnotu.

Snaha o návrat této zapo-
menuté plodiny je součástí
Iniciativy ČESKÉ POLE, jejímž
cílem je podporovat a rozví-
jet tradiční produkty české-
ho zemědělství a usilovat
o jejich místo v české kultuře
a gastronomii.

www.ceskepole.cz

Jedním z citlivých témat je vlastní tělo. YOO

Češky nerady mluví o orgasmu,
pomoct může podpora partnera


